
Protokół Nr XVII
z  XVII Sesji Rady Gminy Kluki

z dnia 29 lutego 2008r.

Punkt 1 – Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.

Otwarcia  obrad  XVII  Sesji  Rady  Gminy  Kluki  dokonał 
Przewodniczący  Rady  Gminy  Grzegorz  Augustyniak,  który  przewodniczył 
obradom. Powitał serdecznie wszystkich  radnych, zaproszonych gości, w tym 
również  Członków  Zrzeszenia  Pracodawców  Na  Rzecz  Obronności  RP 
Prezesa Zarządu Pana Eugieniusza Piedziuka, Pana Andrzeja Dobosza, Pana 
Marka Majchrzaka i sołtysów oraz stwierdził, iż na stan 15 radnych obecnych 
jest 15 radnych. Obrady są prawomocne.
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.
Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu.
Lista obecności sołtysów stanowi załącznik nr 3 do protokołu.
Punkt 2 – Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 

Protokół z ostatniej sesji był do wglądu  w siedzibie Rady Gminy, 
natomiast w dniu sesji na sali obrad.
Uwag do protokołu nie zgłoszono. 
Za przyjęciem protokołu głosowali wszyscy radni.

W punkcie tym  Przewodniczący Rady Gminy poprosił gości o zabranie głosu 
i krótką prezentację.
Pan  Wójt  Bernard  Stein  –  na  poprzedniej  sesji  przedstawialiśmy  Państwu 
propozycję  Państwa  dot.  zakupu  gruntu  pod  działalność  gospodarczą 
polegającą  generalnie   na  przeróbce  opon,  w  całości  mechanicznej,  mało 
uciążliwej  dla  otoczenia,  oprócz  hałasu,  który  może  wytwarzać  maszyna, 
która będzie tą gumę szarpać. Techniczne szczegóły Panowie na dzisiejszej 
sesji postanowili przedstawić,  jak zakład miałby funkcjonować.
Pan Andrzej Dobosz – w Polsce  takich zakładów nie ma. Czas budowy jeden 
rok.   Po  12  miesiącach  chcemy  osiągnąć  zdolność  produkcyjną  zakładu. 
Szacunkowy koszt ok. 5 mln euro. Pozyskiwanie odpadów opon  w promieniu 
100  km.  Po  przetworzeniu  powstanie  granulat,  który  będzie  sprzedawany 
zarówno  w Polsce jak i na eksport. Docelowo przewidywane jest zatrudnienie 
około 50 osób,  którzy  będą   przez  nas  przeszkoleni.  Wybór  technologii  – 
przetwarzanie  mechaniczne.  Jest  to  najmniej  szkodliwa  technologia, 
wspomniany hałas praktycznie poza halę nie wychodzi ( wytłumienie ścian). 
Poza obrębem hali  nie ma pylenia. Problem bezpieczeństwa – będzie dość 
spory basen przeciwpożarowy. W chwili produkcji będzie tylko 100 kg gum. 
Wszystkie  normy  będą  spełniane  zgodnie  z  certyfikatami  unijnymi. 
Zakład może nie pracować w ruchu ciągłym. 



Radny Stanisław Gil – czy występuje zapylenie?
Pan Dobosz –  są  wialnie,  które  separują cząstki  gumy od części  tkanin i 
metalu na zasadzie cyklonu (odwirowują).   
Radny Henryk Kęsy – odnoście środków finansowych. Jest to koszt ok. 20 
mln złotych. Czy to będą środki unijne? 
Pan  Dobosz  –   będzie  to  wszystko  z  kredytu  bankowego.  Będziemy 
aplikowali, żeby dostać dofinansowanie. Zależy nam na tym, aby te pieniądze, 
które się  odzyska zainwestować dalej. 
Radny Jerzy Konieczny – jaki areał na rozruch tego zakładu będzie potrzebny 
i  jakim   kapitałem dysponujecie?  Jakie  gwarancje  byśmy  mieli,  że  to  co 
przedstawiacie ma realne podstawy wdrożenia w życie? 
Pan Dobosz – Zakład będzie oparty o nowe maszyny. Koszty zakupu maszyn, 
po prostu lizing.  Najlepsza gwarancja bankowa, tj.  dopłata unijna do tego 
typu działalności. Ona mieści się w tych priorytetach 2007-2013. Na koniec 
marca będziemy się starali na konkurs złożyć pierwszą aplikację. Ja pracuję w 
komisji  w  Brukseli  i  widzę  jak  to  wygląda.  Istota  Unii  w  zakresie 
finansowania jest taka, że wszystko musi być zaplanowane. 
Radny Jerzy Dymiński – nasza gmina stara się też  o fundusze unijne. Jeżeli 
na naszym terenie jest budowany taki obiekt,  który otrzyma takie fundusze, 
to czy  nie będzie miało wpływu na to, że   gmina ich nie dostanie? 
Pan  Dobosz  –  odpowiem  w  ten  sposób.  Przeprowadziliśmy  rozmowy  na 
poziomie Urzędu Marszałkowskiego w Łodzi. Chcieliśmy zrobić jedną rzecz 
przede wszystkim rozmawiać z państwem (od dołu do góry).  Zależy nam na 
tym, żeby współpracować z wami i jeszcze pomagać w innych programach 
unijnych, np. poprawa infrastruktury teleinformatycznej, miasta w internecie. 
Radny Romuald Śniady – co skłoniło, żeby wybrać te tereny?
Pan  Dobosz  –  największa  dziura  w  ziemi,  obok  infrastruktura,  która  tu 
powstaje: drogi komunikacyjne, położenie (środek Polski), lasy, blisko prądu, 
przyjemne otoczenie.  
Radna  Danuta  Stankowska  –  wspomniał  Pan,  że  potrzebne  są  duże  ilości 
wody. Skąd Pan będzie czerpał wodę?
Pan Dobosz –  teren jest w pewnej odległości od  rzeczki. Być może trzeba 
będzie  wywiercić  studnię.  My wody  nie  potrzebujemy   dużo w m3,  tylko 
napompować  w  basen  przeciwpożarowy.  Możliwe,  że  nawet  tego  basenu 
przeciwpożarowego  nie  będzie.  Wojskowe  rozwiązania,  które  są  to 
pompowanie wody ( odpowiednio rozpylonej) przez dyszę.  
Radny Stanisław Gil – czy pracownicy obsługujący maszyny (za granicą) są 
bardzo brudni? 
Pan Dobosz –  jest problem tego typu, że chodzą w słuchawkach na uszach. 
Takie są wymogi unijne. Porozumiewać się można, ale to jest uciążliwe, gdy 
wałki chodzą w środku w hali.  Mniej więcej 7  osób, które są na zmianie 
(bezpośrednio przy urządzeniach), są w kamizelkach. Generalnie pyłu nie ma, 
ponieważ używa się zraszaczy.
Pan Majchrzak  – pytał Pan, czy pracownicy pracują w kurzu? Generalnie
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zakład  jest  sterowany  z  osobnego  pomieszczenia,  wyciszonego.  Na 
monitorach  widać  cały  cykl  produkcyjny.  W  przypadku,  kiedy  taka 
konieczność  istnieje,  trzeba  coś  skontrolować  pracownik  nakłada  hełm  i 
specjalną  maskę  i  udaje  się  do  punktu,  który  jest  zapylony.  Natomiast  są 
brudni,  ponieważ muszą  załadować opony w rękawicach na podajnik i  po 
drodze  jeszcze  coś  tam przenieść.  Wymiana  noży  to  jest  prosta  czynność 
fizyczna. Odnośnie pyłu,  to zakryte przenośniki taśmowe, żeby (ograniczyć 
ilość pyłu) zapewnić czystość powietrza.   
Pan  Piedziuk  podziękował  za  umożliwienie  prezentacji.  Dzięki  Państwa 
przychylności zobaczyliśmy tutaj właściwy  teren. Druga sprawa to dostawcy 
– teren bogaty w surowiec,  energia elektryczna na miejscu i nie ma żadnego 
przemysłu. 
Radny Czesław Siewiera – jaka powierzchnia potrzebna docelowo, a jaka na 
początku? 
Pan Dobosz  – początkowo min. 2-3 ha.  My  chcemy zakład rozbudowywać 
i  odrodzić strefą ochronną. Zależy nam na tym, żeby się rozwijać. Docelowo 
min.  12  ha.  Zainteresowani  jesteśmy  całością.  Wszystko  chcemy  robić 
zgodnie z przepisami. 
O godz. 1430 Przewodniczący Rady ogłosił 10 - minutową przerwę w obradach.

Punkt 3 – Przyjęcie  porządku obrad.
           Porządek  obrad  radni  otrzymali   z zawiadomieniem  i materiałami 
na sesję.
Przewodniczący Rady Gminy – jeszcze nie przyjęliśmy porządku obrad. Czy 
są uwagi do porządku obrad?
Uwag nie wniesiono.
Proponowany porządek sesji: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.
2. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
3. Przyjęcie porządku obrad.
4. Podjęcie uchwały w sprawie  zmian w budżecie  Gminy Kluki na  2008
    rok.

    5. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości
        w Trząsie.
    6. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości
        w Parzno – Lesisko.
    7. Podjęcie uchwały w sprawie zakupu na własność majątku stanowiącego
          sieci wodociągowe, wodociągu Stanisławów.
     8.  Podjęcie uchwały w sprawie zakupu na własność majątku stanowiącego
          sieci wodociągowe, wodociągu Parzniewice.
     9.  Podjęcie uchwały w sprawie zakupu na własność majątku stanowiącego
          sieci wodociągowe, wodociągu Parzniewice.

10.Podjęcie uchwały w sprawie zakupu na własność majątku stanowiącego
           sieci wodociągowe, wodociągu Parzniewice.
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    11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planów pracy stałych Komisji
Rady Gminy Kluki na rok 2008.

    12.  Podjęcie  innych niezbędnych  uchwał.
    13.   Sprawozdanie Wójta z działalności międzysesyjnej.
    14.  Interpelacje i wolne wnioski.
    15.  Sprawy różne.
    16.  Zakończenie obrad.
Za przyjęciem porządku obrad głosowało 15 radnych,  przeciw 0 radnych, 
wstrzymujących się  0 radnych. 

Punkt 4 – Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie  Gminy Kluki na
                 2008 rok.

Skarbnik Gminy Elżbieta Bednik omówiła wprowadzone zmiany 
w  planie  dochodów  i  wydatków  budżetowych  na  rok  2008,  dot.  m.in. 
subwencji oświatowej, dotacji z PFOŚ , wydatków inwestycyjnych.
Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów Zofia Dyła – zmiany akceptuje 
także  Komisja.  Wprowadzono  w  protokole  zapis:  zwiększone  środki  z 
budżetu   własnego zatwierdzone w planie budżetu na 2008 r.(ponieważ jak 
wszyscy  pamiętają  był  znaczny  wzrost  w  rezerwie  budżetowej)  komisja 
proponuje , aby z działu oświaty przesunąć te środki z rezerwy budżetowej na 
inwestycje. Ponieważ nie wiedzieliśmy o kwocie subwencji. Teraz jest 380 
tysięcy. 
Wójt – jest to wzrost subwencji oświatowej na podwyżki wynagrodzeń dla 
nauczycieli.  Pieniądze,  które  są   w  rezerwie  są  widziane  w  oświacie, 
natomiast nie są przypisane do niczego w tym momencie, stąd są w rezerwie. 
W momencie  gdyby wystąpiły braki wtedy te środki będą uruchomione, bądź 
ewentualnie nie. To będzie dopiero widać po półroczu. 
Przewodniczący Rady – to jest propozycja na przyszłość.
Radna  Danuta  Stankowska  –  jak  dobrze  pamiętam  jak  przygotowaliśmy 
budżet do zatwierdzenia to braliśmy pod uwagę 5% wzrost na podwyżki plus 
rezerwa 120 tys. 
Wójt  –  nie  rezerwa,  z  tego  wzrostu  procentowego  było  wyłączone  120 
tysięcy.
Radna Danuta Stankowska – wzrost płac  był brany pod uwagę też. Była to 
duża  kwota.  My  z  naszego  budżetu  gminnego  daliśmy  (przekazaliśmy)  te 
pieniądze  i  zatwierdziliśmy  to  w  grudniu.  Więc  skoro  przyszła  teraz 
subwencja,  dopłata  tak prosto mówiąc,  uważam że te pieniądze należą się 
gminie.  Jeżeli  Pan  Wójt  twierdzi  i  Pani  Skarbnik,  że  my  inaczej  tych 
pieniędzy nie możemy przeznaczyć. My swoje pieniądze zabezpieczyliśmy w 
budżecie. Więc uważam,  że należy przeznaczyć (przesunąć) je na inwestycje. 
Uważam,  że  tych  pieniędzy  szkołom nie  można  za  dużo  dać.  Jak  będzie 
brakować  to  dołożymy,  bo  potem się  okaże,  że  tych  pieniędzy  zostaje  w 
szkole i się wydaje aby wydać na tworzenie różnych rzeczy. 
Przewodniczący Rady – wrócimy później do tego tematu. 
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Przewodniczący Rady Gminy  odczytał projekt uchwały.
Za  przyjęciem  uchwały  głosowało  14  radnych,  przeciw  0  radnych, 
wstrzymujących się  1 radny.

Uchwała Nr 5/XVII/08
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 lutego 2008r.

w sprawie zmian w budżecie  Gminy Kluki na  2008 rok.
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
Punkt 5 – Podjęcie  uchwały  w  sprawie   wyrażenia  zgody  na  zbycie 
                 nieruchomości w Trząsie. 

Przewodniczący  Rady  Gminy   odczytał  projekt   uchwały.
Za  przyjęciem  uchwały  głosowało  15  radnych,  przeciw  0  radnych, 
wstrzymujących się  0 radnych.
                                    Uchwała Nr 6/XVII/08

Rady Gminy Kluki
z dnia 29 lutego 2008r.

w sprawie wyrażenia zgody na  zbycie  nieruchomości
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
Punkt 6 – Podjęcie   uchwały   w   sprawie   wyrażenia zgody na zbycie  
                  nieruchomości w Parzno -Lesisko.

Przewodniczący Rady Gminy  odczytał projekt uchwały.
Za  przyjęciem  uchwały  głosowało  14  radnych,  przeciw  1  radny, 
wstrzymujących się  0 radnych.
                                    Uchwała Nr 7/XVII/08

Rady Gminy Kluki
z dnia 29 lutego 2008r.

w sprawie wyrażenia zgody na  zbycie  nieruchomości
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do protokołu.
Punkt 7 – Podjęcie   uchwały   w   sprawie  zakupu na własność majątku
                 stanowiącego  sieci wodociągowe, wodociągu Stanisławów. 

Przewodniczący Rady Gminy  odczytał projekt uchwały.
Za  przyjęciem  uchwały  głosowało  15  radnych,  przeciw  0  radnych, 
wstrzymujących się  0 radnych.
                                    Uchwała Nr 8/XVII/08

Rady Gminy Kluki
z dnia 29 lutego 2008r.

w sprawie  zakupu  na  własność  majątku  stanowiącego   sieci 
wodociągowe, wodociągu Stanisławów. 
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
Punkt 8 – Podjęcie   uchwały   w   sprawie  zakupu na własność majątku
                 stanowiącego  sieci wodociągowe, wodociągu Parzniewice. 
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Przewodniczący Rady Gminy  odczytał projekt uchwały. 
W projekcie uchwały wyraz „własność” zastępuje się wyrazem „współwła-
sność”  oraz w § 2 wyraz „marca” zastępuje się wyrazem „maja”.
Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, przeciw 0 radnych, wstrzymu-
jących się  0 radnych.

Uchwała Nr 9/XVII/08
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 lutego 2008r.

                w sprawie zakupu na współwłasność majątku  stanowiącego 
sieci wodociągowe, wodociągu Parzniewice. 
Uchwała stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
Punkt 9 – Podjęcie   uchwały   w   sprawie zakupu na własność majątku
                 stanowiącego  sieci wodociągowe, wodociągu Parzniewice. 

Przewodniczący  Rady  Gminy  –  ta  sama  sytuacja.  W  projekcie 
uchwały wyraz „własność” zastępuje się wyrazem „współwłasność”  oraz w § 
2 wyraz „marca” zastępuje się wyrazem „maja”.
Przewodniczący Rady Gminy odczytał projekt uchwały.
Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, przeciw 0 radnych,  wstrzymu-
jących się  0 radnych.

Uchwała Nr 10/XVII/08
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 lutego  2008r.

                   w sprawie zakupu na współwłasność majątku  stanowiącego 
sieci wodociągowe, wodociągu Parzniewice. 
Uchwała stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
Punkt 10 – Podjęcie   uchwały   w   sprawie zakupu na własność majątku
                 stanowiącego  sieci wodociągowe, wodociągu Parzniewice. 

Przewodniczący Rady Gminy – również ta sama sytuacja. W pro-
jekcie  uchwały  wyraz „własność”  zastępuje  się  wyrazem „współwłasność” 
oraz w § 2 wyraz „marca” zastępuje się wyrazem „maja”.
Przewodniczący Rady Gminy  odczytał projekt uchwały.
Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, przeciw 0 radnych,  wstrzymu-
jących się  0 radnych.

Uchwała Nr 11/XVII/08
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 lutego  2008r.

                   w sprawie zakupu na współwłasność majątku  stanowiącego 
sieci wodociągowe, wodociągu Parzniewice. 
Uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu.     

Punkt 11 – Podjęcie   uchwały   w   sprawie przyjęcia planów pracy stałych
                  Komisji Rady Gminy Kluki na rok 2008.
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Przewodniczący Rady Gminy  odczytał projekt uchwały.
Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, przeciw 0 radnych,  wstrzymu-
jących się  0 radnych.

Uchwała Nr 12/XVII/08
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 lutego  2008r.

                   w sprawie przyjęcia planów pracy stałych  Komisji Rady 
Gminy Kluki na rok 2008.
Uchwała stanowi załącznik nr 11 do protokołu.     
Punkt  12  -  Podjęcie innych niezbędnych uchwał.

W punkcie tym nie były podejmowane  uchwały.

Punkt  13  -   Sprawozdanie Wójta z działalności międzysesyjnej.
Wójt Pan Bernard Stein przedstawił informację z działalności międzysesyjnej:

● Wraca sprawa o szukanie potencjalnego inwestora na działki (Trząs). 
Sprawa odbywała się zarówno z tymi nabywcami jak i w porozumieniu 
z  Parkiem Bełchatowsko–  Kleszczowskim,  po to  aby   tą  inwestycję 
ewentualnie realizować (zabezpieczyć się).

● Zastanawialiśmy  się nad    zasadami  wydatkowania środków  z GFOŚ 
i GW odn. utylizacji eternitu. Możemy być wspomożeni z PFOŚ i GW 
kwotą 5 tysięcy złotych, przy zasadzie z naszej strony 60% a 40% z 
PFOŚ i GW.

          Przewodniczący Rady – przewodniczący komisji ustalą zasady.
● Została jeszcze działka w Parzniewicach na współwłasność.

          Po wycenie do tego wrócimy.
● W okresie kiedy można w zależności od pogody i gdzie można chodzi 

równiarka, dzisiaj również. 
● MZK-  w postaci artykułów w prasie lub skarg do posłów itp. próbuje 

mnie się zmusić do tego, żeby dopłacać. Na dotychczasowych zasadach 
nie dopłaca zarówno Gmina Szczerców jak i Bełchatów.

● Sprawa budowy boisk, o których była mowa wcześniej – dostały tylko 
miasta.

● Został złożony wniosek  do UM na drogi dojazdowe – są robione pro-
jekty na te drogi, które już mamy w budżecie. 

● Informacyjnie  –  jesteśmy  po  decyzjach  podatkowych.  Wynikła  ko-
nieczność aktualizacji danych. Propozycja – wyślemy  do podatników 
coś w rodzaju ankiety z prośbą o aktualizację danych.

● Informacyjnie –droga Nr 8 nie będzie modernizowana w tym roku na 
tym odcinku wnioskowanym.

● Informacyjnie –cały czas dewastowany jest dworek w Słupi. Są inter-
wencje ze strony mieszkańców.

Punkt 14 i 15 - Interpelacje i wolne wnioski oraz Sprawy różne.
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Radny Romuald Śniady – chciałbym się zapytać o podatek rolny. Szczerców
ma   mniejszy. 
Wójt – opieramy się na bazie cen zboża, które są podawane  w Dzienniku 
Ustaw. Klasa V i VI jest zwolniona z podatku. Jeżeli Rada chce dofinansowy-
wać do podatku w jakimś procencie to może.
Radny Jerzy Konieczny – mam kilka pytań: 
1/ nie sprząta się na cmentarzu,
    Wójt – my od czasu do czasu podsyłamy do sprzątania, natomiast w tym
     momencie  takich  osób  nie mamy.  W  sobotę  osobiście  posprzątam.
2/ pracownicy  koło  Ośrodka Zdrowia nie mają czym pracować,  nie mają
    sprzętu do pracy,
    Wójt – pracowników nie mamy. To są ci co odrabiają. Ten sprzęt, który
    dostają po jednym lub dwóch dniach ginie.  
3/ życzyłbym sobie, aby o przyjęciach i zwolnieniach pracowników Pan Wójt
    nas informował na sesji, 
    Wójt – informuję,  nie przyjmowałem i nie zwalniałem. 
    Dymiński – jeżeli się czegoś wymaga od Wójta, to Panie Przewodniczący
    ja bym prosił, żeby Pan dał wniosek formalny pod głosowanie. Ja uważam
    osobiście, że to jest jakaś paranoja. 
4/ te ulgi podatkowe, które za ubiegły rok Pan Wójt komuś dał  powinny być
     wywieszone na tablicy oszklonej.
     Wójt – dobrze, tak.
5/ drogie są usługi wywozu nieczystości, czy nie można by zrobić tak, żeby
    dopuścić jakiś inny podmiot. Może by jakiś konkurs ogłosić.
    Wójt – jeżeli się znajdzie taki podmiot ja nie widzę problemu żadnego.
     My  konkursu  nie ogłaszamy. My dajemy pozwolenie na wywóz temu kto 
     się zgłosi.  Zgłosiło  się dwóch  i  ma  pozwolenie na ten teren.  Oni   jako
     prowadzący działalność muszą sami chcieć z  terenu  tej  gminy  wywozić.
     Przychodzą po zezwolenie i je dostają.
Radny Bogdan Trzmiel – Panie Wójcie coś by pasowało zrobić z tymi łącz-
nikami. Jak ta droga ósemka nie będzie modernizowana, te drogi były robione 
na Podwódkę i Żar, te łączniki są ich.  Oni tam nic nie robią.
Wójt – ja też nic nie zrobię, ponieważ nie chcę brać odpowiedzialności za zro-
bienie czegokolwiek na terenie obcym. W momencie, gdy nie jest tam formal-
ne skrzyżowanie w razie gdyby doszło do wypadku to ja odpowiadam jako 
ten co wyrównał klasę nawierzchni drogi z tą ósemką. 
Radny Henryk Kęsy – nie otrzymaliśmy dofinansowania do boiska. Może by 
jaki protest wysłać do Marszałka, na te wskaźniki. 
Przewodniczący Rady – ja też się zastanawiałem na tym.  Czasem jakimś pi-
smem można sobie więcej krzywdy przysporzyć. To się ładnie na ten temat 
mówi w prasie, telewizji, a rzeczywistość jest inna.
Radny Czesław Siewiera – droga do Puszczy tzw. dojazdówka. Na nią jest 
jeszcze gwarancja. Jak warunki będą sprzyjać wykonawcę zmusić do napra-
wienia.  
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Wójt – wykonawca musi poprawić.
Radna Irena Lewińska –  mam prośbę  o wyrównanie poboczy i zjazdów, 
tam gdzie były robione drogi, chodzi o Kolonię.
Wójt – dylemat, czy ten materiał, który kupimy  na pobocza przeznaczać, czy 
na drogi i dalej łatać. Można to zrobić w momencie, kiedy będziemy mieli lu-
dzi do rozwożenia. To wymaga małego samochodu, bo wielki wysypując zro-
bi więcej szkody niż pożytku.
Radna Irena Lewińska – jeszcze równiarka gdyby była  na Kolonię do Pań-
stwa Watów i tą drugą. Przejazdy są potworne, równiarka plus grys.
Wójt – jeszcze nie.
Radna Irena Lewińska – apropo „Ciemnej” sprawa odwodnienia. 
Wójt – scedowali tą sprawę na nas, oni kosztów ponosić nie będą. Ja jeszcze 
raz będę Was prosił o jakieś tam wspólne mediacje. 
Radna Irena Lewińska – Może by Pan Wójt wystąpił z prośbą do mieszkań-
ców, może by ulegli.  
Wójt – zaprosimy ich i jeszcze raz spróbujemy coś wynegocjować. 
Radna Irena Lewińska – droga koło Telążki.
Wójt – nie zgodził się. 
Radny Henryk Kęsy – prośba, żeby te zjazdy były ujęte w projekcie. 
Apropo  dróg. Oni wyrównując zostawiają dużo ziemi na poboczu. Tą ziemię, 
którą zgarniają równiarką może by uprzątnęli. Sprzęt to zrobi w 2 godziny.
Wójt -  cały czas prośba do Państwa, jeżeli robimy te drogi, one powinny być 
okopane. Ostatnio był robiony rów w Strzyżewicach. Pretensje – a kto zrobi 
mostki dojazdowe. Możemy przeznaczyć wszystkie środki na drogę i  rów, 
natomiast jak do każdej działki jeszcze będziemy robić  mostek  to tych dróg 
za wiele nie zrobimy. Trzeba się na coś zdecydować; albo robimy drogi z 
zjazdami asfaltowymi, mostkami – tam gdzie trzeba, albo same drogi.
Radny Stanisław Gil – w Kawalcach przy asfalcie drzewa ściąć.
Wójt – część ściętych, resztę trzeba będzie ściąć.
Przewodniczący Rady – odnośnie kręgów w Strzyżewicach. Mamy obowią-
zek robić te dojazdy do pól, czy nie? Jak to prawnie wygląda. 
Wójt – prawnie rów był tam. 
Radny Romuald Śniady – temat oczyszczenia rzeki w Roździnie. Budżet już 
był uchwalony.
Przewodniczący Rady– jeszcze nie, termin do końca marca.
Radny Bogdan Trzmiel – a Podwódka.
Wójt – to samo. Jeśli chodzi o Podwódkę, to możemy jeszcze do Starostwa.
Radna Danuta Stankowska  – chciałam  zgłosić zapotrzebowanie na tłuczeń 
w miejscowości Ścichawa.
Wójt – zostanie ogłoszony przetarg na dostawę tłucznia, koło  kwietnia. 
Radna Irena Lewińska –  pracownicy sezonowi kiedy będą?
Wójt – od Biura Pracy zależy kiedy, złożyliśmy wniosek. Będę wdzięczny, je-
żeli podacie mi nazwiska tych, którzy będą chcieli pracować. 
Radna Zofia Dyła  – w związku  z tym,  że  nasza   komisja miała spotkanie
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w Zespole Szkół nam kilka informacji do wiadomości wszystkich radnych.
Przewodnicząca zapoznała z treścią protokołu z dnia 27 lutego 2008 r. 
Przewodniczący Rady – powtarza się propozycja Pana Koniecznego w spra-
wie przyjęć. Nie wiem jak to prawnie, czy Wójt ma obowiązek, czy tylko 
grzecznościowo będzie nas informował.
Wójt – jeżeli chodzi o pracowników urzędu to tylko i wyłącznie konkursy. 
Ogłaszamy  zarówno  w  BIP  jak i w prasie,  i jeszcze na tablicy ogłoszeń. 
Z tym,  że jeżeli zajdzie taka konieczność podjęcia decyzji załóżmy 5 marca a 
sesja będzie 30 to wybaczcie ale nie będę czekał. Co do zwolnień. Jeżeli jest 
to zwolnienie długoterminowe to w porządku, natomiast jeżeli ktoś podpad-
nie, bo popije, to ja nie będę czekał. Na drugi dzień go zwolnię.  
Przewodniczący Rady – na sesji tylko informację, że już go nie ma. Proszę o 
zapisanie tego, że Wójt nie ma obowiązku, ale  grzecznościowo będzie na se-
sjach radnych  informował. 
Przewodniczący Rady – Panie Wójcie,  z tego co wiem jakieś zmiany zacho-
dzą w szkole w Klukach, jedna Pani tam odchodzi?
Wójt – z Zespołu Obsługi Szkół. Tak słyszałem. Natomiast to jest nie mój 
pracownik. Z Zespołu Obsługi Szkół chce jedna Pani odejść, ma prawo. 
Przewodniczący Rady –  na własną prośbę tak rozumiem?
Wójt – tak.  Natomiast Zespół Szkół chce utworzyć sekretariat i będzie chciał 
tą osobę zatrudnić do sekretariatu szkoły, ze względu na choćby to, że już te-
raz ta  stołówka w coraz szerszym zakresie zaczyna działać.  Wiadomo, że są 
tam sprawy  związane  z  rozliczaniem posiłków,  zakupów,  przyjmowaniem 
wpłat  itd.  Stąd  to  Pani  Dyrektor  podjęła  inicjatywę  zatrudnienia  do  tych 
spraw w kancelarii. 
Przewodniczący Rady – to ma być pracownik Dyrektorki, czy w Zespole Ob-
sługi Szkół. 
Wójt – Dyrektorki.
Przewodniczący Rady – nie lepiej by  było, gdyby to było w Zespole Obsługi 
Szkół? Bo taki pracownik – sekretarka mogłaby obsługiwać wszystkie szkoły. 
Jak pozwolimy jednej dyrektorce w Klukach  zatrudnić sekretarkę to jak znam 
życie zaraz będziemy mieć prośby dlaczego by nie innym. 
Radca prawny Andrzej Domański – Pan Przewodniczący mówił o sekretarce 
w szkole. Proszę Państwa to nie jest sekretarka  tylko sekretarz szkoły. Stano-
wisko sekretarza szkoły, który ma określone kompetencje  zarówno w ustawie 
jak i statucie szkoły. Jest obowiązek powoływania takich,  to znaczy jest uza-
sadnienie powołania sekretarza, który  rzeczywiście ma do wykonywania obo-
wiązki kancelaryjne wyłącznie na rzecz tej szkoły. Z tego co się tam oriento-
wałem zakres obsługi szkół sprawowany przez Zespół Obsługi Szkół jest da-
leko niewystarczający do kompetencji,  jakie ma dyrektor szkoły.  To dyrek-
tor  jest  tym organem,  który ma  najważniejsze  kompetencje  w zarządzaniu 
szkołą. Jemu jest potrzebny do wszystkich tych spraw kadrowych, organiza-
cyjnych, dydaktycznych, związanych z funkcjonowaniem stołówki  sekretarz.
Radny Henryk Kęsy  –  czy dyrektor  nie może  przekazać  tych  kompetencji 
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Zespołowi Obsługi Szkół ?
Wójt – tego się nie da.
Radca prawny Andrzej Domański – nie znam takich praktyk, aby dyrektor 
przekazywał tego typu kompetencje. On za nie odpowiada.  Na niego nałożo-
ne są obowiązki wynikające z ustawy o systemie oświaty, ze statutu szkoły. 
Poza tym to  nie tworzy się struktur, które są jakby wbrew systemowi, który 
jest ustalony. Ja tylko pozwoliłem sobie zabrać głos bo  wiem jaka jest funk-
cja tego sekretarza. To nie  jest sekretarka , która jakby wykonuje proste czyn-
ności techniczne. Dzisiaj takich sekretarek nie ma po prostu.  
Radna Danuta Stankowska – czy nie prościej było by zatrudnić tutaj i powie-
rzyć takie rzeczy?
Radca prawny Andrzej Domański – zawężyłaby Pani zakres obowiązków.
Radna Danuta Stankowska – drugie pytanie. Jak to się ma: sekretarz – sekre-
tarka? 
Radca prawny i Przewodniczący Rady – zasadnicza (duża) różnica.
Radna Danuta Stankowska – ja wiem, w grupie zasadniczej stawki płacowej 
między jednym a drugim i kwotowo kto pieniędzy będzie miał więcej. 
Wójt – jeżeli chodzi o grupy nie ma w ogóle tego określenia sekretarka. Jest 
tylko sekretarz szkoły. 
Przewodniczący rady – Pani Radna miała na myśli referenta. Jest referent, a 
później sekretarz. 
Radny Henryk Kęsy – jak myśmy rozmawiali  to miała być sekretarka.
Wójt – to funkcja taka,  jeżeli się będziemy o to dochodzić, tak to jest w usta-
wie. 
Radny Henryk Kęsy – z sekretarzem wiąże się odpowiednie uposażenie, do-
datek funkcyjny.
Sekretarz Anna Fabrowska – stanowisko sekretarza nie jest stanowiskiem kie-
rowniczym, nie jest stanowiskiem urzędniczym, jest to stanowisko pracowni-
cze.
Radny Henryk Kęsy – czy w ościennych gminach są takie stanowiska? 
Skarbnik Gminy – w Bełchatowie na pewno jest.
Radny Henryk Kęsy – Bełchatów to ma tam  dużo, ale czy w wiejskich?
Radny Jerzy Konieczny – wszystkie pieniądze będziemy dawać na szkołę a na 
inwestycje już nie będziemy mieli pieniędzy. 
Radna Danuta Stankowska – właśnie to jest to. 
Radny Henryk Kęsy – to co mówiłem na końcu roku, te wszystkie środki 
wzrosły, okazuje się teraz, że ma dyrektorka. Dlatego żeśmy ustalili większy 
budżet?
Przewodniczący Rady – jak znam życie, to dlaczego w szkole w Kaszewicach 
i w Parznie ma nie być takiej osoby, oczywiście na pół etatu.
Wójt – to może pójść dalej, zlikwidować Zespół Obsługi Szkół i do każdej 
szkoły jedną osobę dać.
Radna Danuta Stankowska –  nie wiadomo, czy do tego się nie zmierza? Two-
rzenie tych nowych stanowisk i ładowanie tych pieniędzy. To co mówiłam
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przy uchwalaniu budżetu. To jest takie wyprowadzanie i marnowanie pienię-
dzy, tj. 380 tysięcy. A my żeśmy te pieniądze zatwierdzili. 
Wójt –  Pani Radna, przepraszam, że przerywam. 380 tysięcy, raz jeszcze, czy 
Pani potrafi to zrozumieć, że są to pieniądze znaczone,  które przyszły z sub-
wencji  budżetowej  na podwyżki dla nauczycieli.  Nie  można zwalać tego. 
Niech Pani nie wraca do tego i nie udaje, że nie rozumie.
Radna Danuta Stankowska –  Te pieniądze zostały dołożone i tworzy się róż-
ne stanowiska, pieniądze się wydaje. 
Wójt – to ja mam jeszcze jedną propozycję. Prawdopodobnie w Urzędzie trze-
ba będzie jeszcze  dwa dodatkowe stanowiska stworzyć, ponieważ jest tak 
mało stanowisk podług innych urzędów. Niektóre sprawy są tak załatwiane, 
że wręcz pracownicy siedzą  do 2000-2200 i choćby związane z podatkami, bo 
ileś tam groszy wpłynie więcej z tego tytułu, czy w księgowości. 
Radna Irena Lewińska – chodzi o to, żeby te pieniądze, które były dane z na-
szego budżetu przesunąć, bo teraz jest ta subwencja.
Wójt – mówiliśmy, że zobaczymy jak to będzie dalej. 
Przewodniczący Rady – zastanawialiśmy się czy nie wystarczyłoby pół etatu. 
Bo jak damy cały etat to Kaszewice z ilością takich dzieci mogą wystąpić o 
pół etatu, a Parzno 1/3 etatu. Jak byłem w Komisji Konkursowej na Dyrektora 
Zespołu  Szkół to związki  zawodowe  poprosiły mnie i  zapytały,  czy Pan 
Przewodniczący się zastanawiał , dlaczego nie ma kandydata. Nie ma bo tutaj 
dyrektor jest sekretarką itd. Pomyślcie może o 1/3 lub ½ etatu. 
Radna Irena Lewińska – jaką rolę ma  Zespół Obsługi Szkół w takim razie? 
Wójt  –  z  samej  nazwy  to  wynika.  Obsługa  typowo  księgowa  wszystkich 
szkół. 
Radna Irena Lewińska – w takim razie sekretarz nie mógłby załatwić tego?
Przewodniczący Rady –  to co mówiłem, sekretarz byłby w Zespole Obsługi 
Szkół.
Radni  również opowiedzieli się za tym rozwiązaniem. 
Wójt – w takim razie ja mam pytanie co do sekretarza szkoły, który tutaj  był-
by sekretarzem  Zespołu Obsługi Szkół,  jeżeli do zakresu spojrzycie to odpo-
wiecie sobie na pytanie, czy on może siedzieć w Zespole Obsługi Szkół, tam 
być, tam pracować a obsługiwać szkołę, czy dwie. 
Przewodniczący Rady – być może ma Pan rację. Do radnych dochodzą głosy 
od mieszkańców.  Trzeba to wyjaśnić,  żeby ludziom można było odpowie-
dzieć na pytania. 
Radny Jerzy Dymiński – słyszałem głosy od matek dzieci, że bardzo słabo w 
tym  Zespole Szkół działa psycholog, że jej nie ma, wozi się dzieci na Słok do 
psychologa. Jedna matka mówi; moje dziecko jest normalne, po co ma jechać 
z nienormalnymi. 
Wójt - jeżeli chodzi o psychologa, to on w tej szkole przyjmuje. Może to być 
na tej zasadzie, że  muszą jechać na  badania na Słok. Jest zaplanowany taki 
krótki wyjazd (obóz) 2-3 dniowy tych dzieci, które mają jakieś tam problemy,
spróbować ich zintegrować poza środowiskiem szkolnym. Zgoda, jest taka
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inicjatywa, kto chce może jechać.
Radna Irena Lewińska –  Panie Wójcie, co się dzieje w   Domu Kultury?
Przewodniczący Rady – myślę, że wypadałoby poprosić na najbliższą sesję 
Panią z Domu Kultury? 
Radni – oczywiście.
Radny Jerzy Konieczny – na komisję również.
Przewodniczący Rady – dobrze zaprosimy. 
Radny Cezary Zochniak – cena zboża ma wpływ na wysokość podatku. Je-
żeli w roku przyszłym cena zboża  będzie  niższa, to podatek będzie niższy.
Przewodniczący Rady –  będzie niższy podatek.
Radny Cezary Zochniak – urzędy gmin pomagają wypełniać wnioski o do-
płaty  rolnikom, ponieważ ODR nie będą w stanie pomóc wszystkim.  Na po-
czątku marca w UG w Bełchatowie ma się odbyć takie szkolenie dla pracow-
ników urzędu. Czy ktoś z naszego Urzędu będzie przeszkolony również. 
Wójt – ta Pani, która obsługiwała z ODR w Urzędzie jest na zwolnieniu lekar-
skim. Gdyby taka osoba była, co by się nadawała, to oni są w stanie ją zatrud-
nić. Jest miejsce pracy, jeżeli jest osoba po rolnictwie. 
Przewodniczący Rady Grzegorz Augustyniak odczytał pisma, jakie wpły-
nęły do Rady  Gminy w okresie międzysesyjnym:
– ze Starostwa Powiatowego w Bełchatowie, dot. organizacji IX Wojewódz-

kiej  Spartakiady  Władz  Samorządowych  Województwa  Łódzkiego,  nad 
którą patronat objął Marszałek Województwa Łódzkiego.

– od Pana Andrzeja Smugi w sprawie naprawy nawierzchni drogi w miej-
scowości Wierzchy Kluckie, w części poza asfaltem w kierunku sąsiedniej 
wioski, tj. Wierzchy Parzeńskie.
Wójt – odbywa się to na tej zasadzie,w momencie gdy nie ma drogi dojaz-
dowej jest  larum. Kiedy ta droga asfaltowa się pojawia szuka się drogi 
krótszej  i ta droga na skróty okazuje się dziurawa. Ta droga nie będzie 
ekstra,  tylko będą te dziury. Równiarka przeszła.  Nie zawsze można od 
razu tą równiarkę puścić.

– z  Urzędu  Gminy  w  Kleszczowie  informujące,  iż  wniosek   w  sprawie 
udzielenia pomocy finansowej dla Gminy Kluki zostanie rozpatrzony w I 
kwartale 2008 r.  

– z Akademii Świętokrzyskiej Filia w Piotrkowie Tryb. w sprawie przekaza-
nia sołtysom informacji nt. nowego kierunku kształcenia – zarządzanie. 

Radny Jerzy Dymiński – chciałem poinformować, że  19 lutego odbyło się 
posiedzenie  Komisji  Infrastruktury,  na które zaprosiliśmy Panią  Parchatko, 
Komendanta  Policji  i  Proboszcza z naszej  parafii.  Pani Parchatko omówiła 
pracę komisji. Nie wygląda to tak źle. Komendant Policji mówił, że jest to 
jedna z przodujących gmin, gdzie tych wykroczeń jest mało- 3. Chodzi o wy-
korzystywanie tych funduszy. Komisja ustaliła, że przy planowaniu wspólnie 
z dyrektorką, nauczycielami będzie zaproszona Komisja Infrastruktury.  
Przewodniczący Rady  –  podczas  pełnienia  dyżurów,  jak  wiecie mam je 
co tydzień, przychodzą mieszkańcy padła taka sprawa kontaktu z mieszkańca-
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mi. To musimy przedyskutować. Czy udostępniamy  w BIP swoje  telefony 
prywatne, czy  przez internet. 
Radny Henryk Kęsy – jeśli w książce zapisany jest telefon  to można.
Radny Jerzy Konieczny – oczywiście można, to ułatwi kontakt z mieszkańca-
mi.
Przewodniczący Rady  –  te, które można zostaną dopisane.
Sołtys Teresa Korczowska – potrzebna jest wywrotka na Pólko, tam są takie 
wyboje.
Wójt – Pólko był wczoraj oglądać ten Pan, który nam tu dowozi. Dojechać 
może tylko ładowarką. Sukcesywnie będzie dowoził.
Sołtys  Jan Włodarczyk -  ja mam taką sprawę, sołtysi domagają się pod-
wyżki. Wykonują wiele prac, telefonów ...
Radny Jerzy Dymiński  -  tak prawdę mówiąc to sołtysi przyjeżdżają, żeby 
całą sesję przesiedzieć. Żadnej odpowiedzialności.
Radni oraz sołtysi głośno przeciw  temu zaprotestowali.
Przewodniczący Rady  – jest propozycja 80, - i 100,- złotych.
Radny Jerzy Dymiński – ja w takim samym stopniu proponuję o podniesienie 
radnym.
Przewodniczący Rady  – kto jest za tym, aby sołtysi mieli 80, - złotych (za 
udział w sesji).
Wniosek przeszedł. 
Za przyjęciem uchwały głosowało 14 radnych, przeciw 1 radny, wstrzymują-
cych się  0 radnych.

Uchwała Nr 13/XVII/08
Rady Gminy Kluki
z dnia 29 lutego  2008r.

                      w sprawie ustalenia wysokości i zasad wypłaty diety
przewodniczącemu organu wykonawczego jednostki pomocniczej.
Uchwała stanowi załącznik nr 12 do protokołu.
Przewodniczący  Rady   –  kto  jest  za  podniesieniem radnym diety.  Projekt 
uchwały będzie przygotowany na następną sesję.
Za podniesieniem radnym diety głosował 1 radny, przeciw 14 radnych.

Punkt 16 – Zakończenie obrad.

O godzinie 1650  Przewodniczący  Rady podziękował wszystkim za przybycie 
i zakończył  obrady, radnych poprosił o pozostanie.

..................................................    ..................................................
Protokołowała: Grażyna Cisowska                              Przewodniczący Rady
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